

Image not found or type unknown



Jewish Margareten by Gabriele Anderl

in German:

Jüdisches Margareten Gabriele Anderl

Project

Description

In 2012 the Mandelbaum Verlag will publish the book “Jüdisches Leben in der Wiener Vorstadt. Ottakring and Hernals”, written by Evelyn Adunka and Gabriele Anderl. A similar approach was chosen for the book about Jewish Margareten. In addition to secondary literature, it was possible to fall back on research results on certain occupational groups or on certain discriminatory measures during the Nazi era, for which selective in-depth archive research was carried out. The book is based to a large extent on often unpublished archive sources from Germany and abroad as well as on interviews with contemporary witnesses. Most of the archive materials used are from the Nazi era and the post-war period. In many cases, the escape destinations and escape routes can be reconstructed. A central chapter is devoted to religious life in the district before the Nazi era. It deals with the synagogue in Siebenbrunnengasse, including its construction history, with the various Jewish associations and with the personalities active in religious life, especially the rabbis and cantors. The destruction of these structures and the persecution of the protagonists are dealt with in detail.

in German:

2012 ist im Mandelbaum Verlag das Buch „Jüdisches Leben in der Wiener Vorstadt. Ottakring und Hernals“ erschienen, verfasst von Evelyn Adunka und Gabriele Anderl. Ein ähnlicher Zugang wurde für das Buch über das jüdische Margareten gewählt. Neben Sekundärliteratur konnte auf Rechercheergebnisse zu bestimmten Berufsgruppen oder zu bestimmten diskriminierenden Maßnahmen während der NS-Zeit zurückgegriffen werden, zu denen punktuell vertiefende Archivrecherchen durchgeführt wurden. Das Buch basiert insgesamt zu einem bedeutenden Teil auf vielfach nicht publizierten Archivquellen aus dem In- und Ausland sowie auf Interviews mit Zeitzeuginnen und Zeitzeugen. Die verwendeten Archivalien stammen größtenteils aus der NS-Zeit und der Nachkriegszeit. Vielfach lassen sich die Fluchtziele und Fluchtrouten rekonstruieren. Ein zentrales Kapitel ist dem religiösen Leben im Bezirk vor der NS-Zeit gewidmet. Es befasst sich mit der Synagoge in der Siebenbrunnengasse, auch deren Baugeschichte, mit den verschiedenen jüdischen Vereinen und mit den im religiösen Leben aktiven Persönlichkeiten, vor allem den Rabbinern und Kantoren. Der Zerstörung dieser Strukturen und die Verfolgung der Protagonisten werden eingehend behandelt.

Applicant

Mandelbaum Publishers eG

in German:

Mandelbaum Verlag eG

Website

<http://www.mandelbaum.at>

Location

Austria

Approved

19 Nov 2018

Category

book

Type

Commemoration / remembrance

Funding

National Fund budget

Please note

The project contents and descriptions are based primarily on the submissions of the project applicants. These submissions are edited for publication and translated into English. Although it is subjected to rigorous checks, the National Fund does not guarantee the accuracy or completeness of the information provided.

Publications / Media

Title

Jüdisches Leben in Wien-Margareten

Publisher

Mandelbaum

Location

Wien

Year of Publication

2019

Edition

1. Auflage

ISBN

9783854768524

Cover Image

2572.jpg not found or type unknown